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W związku z wycofaniem ze sprzedaży z dniem 1 września 2009 r. na mocy 

rozporządzenia Komisji Europejskiej tradycyjnych żarówek o mocy 100 W, a także 

pojawiającymi się głosami krytycznymi wobec tej decyzji, zwracam się do Pana Ministra 

z uprzejmą prośbą o wyjaśnienie kilku wątpliwości dotyczących tej kwestii w kontekście 

sytuacji konsumentów. Jak wynika z tego rozporządzenia, lampy żarowe mają być 

stopniowo zastępowane przez lampy energooszczędne. Eksperci coraz częściej wskazują 

jednak na wady tych ostatnich, jak np. to, że potrafią zużyć w danych warunkach więcej 

energii niż tradycyjne lampy żarowe, że zawierają szkodliwą rtęć oraz, że emitują 

promieniowanie ultrafioletowe (np. prof. Łukasz Turski, Żarówki energooszczędne -

głęboko absurdalna decyzja, Poranek TVN24 z dnia 30 sierpnia 2009 r.). 

Rozporządzenie Komisji (WE) nr 244/2009 z dnia 18 marca 2009 r. w sprawie 

wykonania dyrektywy 2005/32/WE Parlamentu Europejskiego i Rady w odniesieniu do 

wymogów dotyczących ekoprojektu dla bezkierunkowych lamp do użytku domowego 

(Dz.U. UE. L. z dnia 24 marca 2009 r. Nr 76 str. 3) określa te wymogi, a także 

harmonogram ich obowiązywania. Przedmiotowe rozporządzenie wykonywać ma 

wspomnianą w jego tytule dyrektywę Nr 2005/32/WE. Podkreślenia wymaga jednak, iż 

w myśl art. 15 ust. 5 lit c tej dyrektywy, środki wykonawcze nie mogą mieć znacznego 

negatywnego wpływu na konsumentów, w szczególności co do dostępności cenowej 

i kosztu cyklu życia produktu. 
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W powyższym kontekście pewne wątpliwości budzi relacja przepisów 

rozporządzenia Komisji ze wskazanym w dyrektywie kryterium, zwłaszcza zaś w zakresie 

dotyczącym dostępności cenowej produktu. Jak bowiem powszechnie wiadomo, cena 

żarówki energooszczędnej jest kilka, a często nawet kilkanaście razy wyższa niż cena 

zwykłej żarówki. Okoliczność ta pozostaje nie bez znaczenia dla sytuacji finansowej 

konsumentów. 

Dlatego też, działając w oparciu o art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 15 lipca 

1987 r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich (Dz. U. z 2001 r. Nr 14 poz. 147, ze zm.), 

zwracam się do Pana Ministra z uprzejmą prośbą o przedstawienie stanowiska 

w sprawie powyższych wątpliwości w zakresie dotyczącym rozporządzenia Komisji (WE) 

nr 244/2009 w świetle artykułu 15 ustęp 5 dyrektywy 2005/32/WE. 


